



የኢትዮጵያውያን ህገራዊ ጋራ ጠቅላይ ስምምነት ግብይት
የኢትዮጵያውያን ህገራዊ ጋራ ጠቅላይ ስምምነት ግብይት
 Ethiopians' Citizen Democratic Union | Union Citoyenne Démocratique des Éthiopiens

www.slттunhzb.net

shl@ttomar.net

ዜመ_አ.-1_20120526_0ማርኛ

ዜና ፡ መግከጫ ፡፡

ተሐድሶ ፡ ቅኝ ፡ ግዛታዊ ፡ ሥምረት?

በኢትዮጵያ ፡ የመንግሥት ፡ ድርጅቶችን ፡ ወደግል ፡ ይዘታ ፡ የማዛወር ፡ ውሳኔ ፡ ሕጋዊ ፡ መንግሥት ፡ እስኪቋቋም ፡ መዘግየት ፡ አለበት ፡፡

ለንደን ፡ ጥር ፡ 26 ፡ ቀን ፡ 2012 ፡ ዓ.ም. ፡፡

የአ.ፌ.ዴ.ሪ.¹ ፡ ይዘት ፡ የተወካዮች ፡ ምክር ፡ ቤት ፡ ከዐምባ ፡ ገነኑ ፡ የ"አ.ሕ.አ.ዴ.ግ. - ብልጽግና ፡ ፓርቲ" ፡ አገዛዝ ፡ የተላለፈለትን ፡ የመንግሥት ፡ ድርጅቶችን ፡ በከፊል ፡ ወይም ፡ በሙሉ ፡ ወደግል ፡ ይዘታ ፡ የማዛወር ፡ የ"ሕግ ፡ ረቂቅ" ፡ ሰሞኑን ፡ እንደሚያጸድቀውና ፡ ይህም ፡ ከሚያዝያ ፡ ወር ፡ 2012 ፡ ዓ.ም. ፡ አንሥቶ ፡ ተፈጻሚ ፡ እንደሚኾን ፡ አገዛዙ ፡ አስታውቋል ፡፡

ሕጋዊነት ፡ የሌለው ፡ ይዘት ፡ የሕዝብን ፡ ንብረት ፡ ለመሸጥ ፡ ለመለወጥ ፡ መብት ፡ የሌለውን ፡ ያክል ፡ ንብረቱን ፡ የሚገዛውም ፡ ወገን ፡ ለይዘታው ፡ ሕጋዊ ፡ ዋስትና ፡ አይኖረውምና ፡ ኹለቱም ፡ ወገኖች ፡ ከታቀደው ፡ ሕግ ፡ ወጥ ፡ ድርጊት ፡ እንዲቁጠቡ ፡ የሚከተሉትን ፡ ነጥቦች ፡ በመዘርዘር ፡ የኢትዮጵያውያን ፡ ህገራዊ ፡ ሥልጡንሕዝባዊ ፡ አንድነት ፡ (አ.ሀ.ሥ.አ.) ፡ በጥብቅ ፡ ያሳስባል ፡፡

1 ፤ ወደግል ፡ ይዘታ ፡ የሚዛወሩት ፡ የመንግሥት ፡ ድርጅቶች ፡፡

የ"አ.ሕ.አ.ዴ.ግ. - ብልጽግና ፡ ፓርቲ" ፡ ዐምባ ፡ ገነን ፡ አገዛዝ ፡ ከ1983 ፡ ዓ.ም. ፡ አንሥቶ ፡ ለጥርያታውያን ፡ ስያሶቹ ፡ ይከተለው ፡ የነበረውን ፡ የ"አብዮታዊ ፡ ዴሞክራሲ" ፡ መርሕ ፡ በ2011 ፡ ዓ.ም. ፡ ድንገት ፡ መተወንና ፡ ከእንግዲህ ፡ "ካፒታሊስት" ፡ መሰል ፡ መርሕን ፡ እንደሚከተል ፡ አስታውቋል ፡፡

በዚህ ፡ መሠረት ፡ እንደ ፡ የኢትዮጵያ ፡ አየር ፡ መንገድ ፡ እና ፡ እንደ ፡ ኢትዮቴሌኮም ፡ ያሉ ፡ በኢትዮጵያ ፡ ሕዝብ ፡ ሀብት ፡ የተገነቡትንና ፡ በአህጉራዊ ፡ ደረጃ ፡ ተወዳዳሪነት ፡ ያላቸውን ፡ አትራፊዎች ፡ ድርጅቶች ፡ ወደግል ፡ ይዘታ ፡ እንደሚያዛውር ፡ አስታውቋል ፡፡

በተለይ ፡ የኢትዮጵያ ፡ አየር ፡ መንገድ ፡ እና ፡ ኢትዮቴሌኮም ፡ ሰሞኑን ፡ ይፋ ፡ ባወጧቸው ፡ የመንፈቅ ፡ ዓመት ፡ የሒሳብ ፡ ዘገባዎቻቸው ፡ እጅግ ፡ አንገሩ ፡ አቋማቸውን ፡ ገልጠዋል ፡፡ ከሳራ ፡ ድርጅትን ፡ መሸጥ ፡ የተለመደ ፡ ቢኾንም ፡ እንዲህ ፡ አትራፊ ፡ የኾነ ፡ ሕዝባዊ ፡ አገልግሎትን ፡ ወደግል ፡ ይዘታ ፡ ማዛወር ፡ ግን ፡ አልተለመደም ፡፡ ውሳኔው ፡ ምናልባት ፡ በጥርያታዊ ፡ ስያህ ፡ ረገድ ፡

1 አ.ፌ.ዴ.ሪ. ፤ የኢትዮጵያ ፡ ፌዴራላዊ ፡ ዴሞክራሲያዊ ፡ ሪፐብሊክ ፡፡



ተገቢነት ፡ ይኖረው ፡ ይኸኛል ፤ በስደሳዊ ፡ ሥልጣን ፡ ተገቢነት ፡ ረገድ ፡ ግን ፡ የኢትዮጵያ ፡ ወቅታዊ ፡ ኹኔታ ፡ ፈጽሞ ፡ የማይፈቅደው ፡ አደራረግ ፡ ነው ፡ ሲል ፡ ኢ.ሀ.ሥ.አ. ፡ ተቃውሞውን ፡ ያሰማል ።

2 ፤ የኢትዮጵያ ፡ ወቅታዊ ፡ ስደሳዊ ፡ ኹኔታ ።

ከ 1967 ፡ ዓ.ም. ፡ አንሥቶ ፡ በኢትዮጵያ ፡ ምድር ፡ የሥልጣን ፡ ተገቢነት ፡ ታዋቂ ፡ እስከ ፡ ዛሬ ፡ ሀገሪቱ ፡ በውንብድና ፡ አገዛዝ ፡ ሥር ፡ ትገኛለች ። እሥልጣኑ ፡ ሰገነት ፡ ላይ ፡ የወጣና ፡ መንግሥታዊ ፡ ኅይልን ፡ በእጅ ፡ መናኛ ፡ የጨበጠ ፡ ነገር ፡ ግን ፡ የሥልጣን ፡ ተገቢነት ፡ የሌለው ፡ የተደራጀ ፡ አካል ፡ ኸሉ ፡ ውሳኔውን ፡ የማስፈጸም ፡ ኅይል ፡ ቢኖረውም ፡ እንኳ ፡ ለማንኛውም ፡ ጎጂ ፡ አፈጻጸሙ ፡ ነገ ፡ ጧት ፡ በሕግ ፡ ይጠየቃል ። የ"ኢ.ሕ.አ.ይ.ግ. - ብልጽግና ፡ ፓርቲ" ፡ አገዛዝን ፡ ጨምሮ ፡ በዚህ ፡ ረዥም ፡ ዘመን ፡ የተከታተሉት ፡ ዐምባ ፡ ገነኖች ፡ ዐያሌ ፡ በደልን ፡ በሀገርና ፡ በሕዝብ ፡ ላይ ፡ ፈጽመዋል ። በሀገሪቱ ፡ ሀልውና ፡ ላይ ፡ በብሔራዊ ፡ ሙሉነቷ ፡ ላይ ፡ እንዲሁም ፡ በኢትዮጵያ ፡ ሕዝብ ፡ ሕይወት ፡ ነጻነት ፡ ደኅንነት ፡ ንብረትና ፡ ርስት ፡ ላይ ፡ ገና ፡ ተለይቶ ፡ ያልተሰላ ፡ በደል ፡ ተፈጽሟል ። ዛሬ ፡ ወደግል ፡ ይዞታ ፡ ለመዛወር ፡ የታሰቡት ፡ ድርጅቶችም ፡ ከኢትዮጵያ ፡ ሕዝብ ፡ መብቶች ፡ ርስቶችና ፡ ንብረቶች ፡ የሚነሱ ፡ በመኾናቸው ፡ ካላ ፡ ለሚገኝባቸው ፡ ካላ ፡ ሳይከፈል ፡ በድርጅቶቹም ፡ ውስጥ ፡ የተፈጸመው ፡ የሙስና ፡ ወንጀል ፡ ኸሉ ፡ በሕጋዊ ፡ የፍትሕ ፡ ሥልጣን ፡ ሳይመረመርና ፡ ፍርድ ፡ ሳያገኝ ፡ ድርጅቶቹ ፡ መኼጥ ፡ የለባቸውም ። የፍርድ ፡ አሰጣጡም ፡ የካላ ፡ ክፍያውም ፡ የድርጅቶቹ ፡ ሽያጭም ፡ ሕጋዊነት ፡ በሰፊነት ፡ ኹኔታ ፡ እንጂ ፡ በሕግ ፡ ወጥ ፡ ኹኔታ ፡ ሊፈጸሙ ፡ ፈጽሞ ፡ አይገባም ። አገዛዙ ፡ ራሱ ፡ በኅላፊነት ፡ እስካኹን ፡ በቁየበት ፡ ዘመን ፡ ባለፉት ፡ 28 ፡ ዓመታት ፡ በሹሞቹ ፡ ለተበዘበዘው ፡ በመቶ ፡ ቢልዮን ፡ ብር ፡ የሚገመት ፡ የመንግሥት ፡ ሀብት ፡ ኅላፊነቱን ፡ ማመኑን ፡ አስታውቋል ።

ሕጋዊ ፡ መንግሥት ፡ በሌለበት ፡ በዚህ ፡ ኹኔታ ፡ የሕዝብንና ፡ የመንግሥትን ፡ ንብረቶች ፡ የሚገዙ ፡ የሀገር ፡ ውስጥ ፡ ድርጅቶችም ፡ ኹኔታ ፡ የውጭ ፡ ድርጅቶችና ፡ መንግሥታት ፡ ነገ ፡ ጧት ፡ በኢትዮጵያ ፡ ሕጋዊ ፡ መንግሥት ፡ ሲቋቋም ፡ "ርስት ፡ በሺሕ ፡ ዓመቱ ፡ ለባለቤቱ" ፡ በሚለው ፡ የሀገሪቱ ፡ ቋሚ ፡ የሕግ ፡ መርሕ ፡ መሠረት ፡ ይዞታቸው ፡ ሕጋዊነት ፡ እንደሌለው ፡ ተረጋግጦባቸው ፡ ንብረቶቹን ፡ እስከ ፡ መነጠቅ ፡ የሚደርስ ፡ አደጋን ፡ ያስከትልባቸዋል ።

ንብረቶቹን ፡ በሕግ ፡ ወጥ ፡ መንገድ ፡ በመኼጥ ፡ የሚሳተፉትም ፡ የይዘቱ ፡ ኅላፊዎችና ፡ የተወካዮች ፡ ምክር ፡ ቤት ፡ አባላት ፡ ድርጊቱ ፡ በሕዝብ ፡ ንብረት ፡ ብዝበዛ ፡ አንቀጽ ፡ በሕግ ፡ እንደሚያስጠይቃቸው ፡ ያውቃሉ ።

ስለዚህ ፡ ኹሉቱም ፡ ወገኖች ፡ ለሀገር ፡ ጥቅምና ፡ ለራሳቸው ፡ ጥቅም ፡ ሲሉ ፡ ውሳኔው ፡ ከሽግግር ፡ መንግሥት ፡ በኋላ ፡ የሚቋቋመው ፡ ሕጋዊ ፡ መንግሥት ፡ ድርሻ ፡ መኾኑን ፡ አምነው ፡ ከዚህ ፡ አደገኛና ፡ ሕግ ፡ ወጥ ፡ ድርጊት ፡ እንዲቁጠቡ ፡ ኢ.ሀ.ሥ.አ. ፡ በጥብቅ ፡ ያሳስባል ።

3 ፤ የኢትዮጵያ ፡ ዘላቂ ፡ ኹኔታ ።

የዛሬው ፡ የኢትዮጵያ ፡ ኹኔታ ፡ ቋሚው ፡ ኹኔታዋ ፡ አይደለም ። ኢትዮጵያ ፡ ጥንታዊት ፡ ሀገር ፡ ናት ። ለብዙ ፡ ሺሕ ፡ ዘመን ፡ በሐራ ፡ ሀገርነት ፡ የኖረችው ፡ መንግሥቷን ፡ በርትዕ ፡ መሠረት ፡ ላይ ፡ በመመሥረቷና ፡ የሥልጣን ፡ ተገቢነትን ፡ በማረጋገጧ ፡ ነው ። ወደ ፡ ፊትም ፡ ኢትዮጵያ ፡ ሀልውናዋን ፡ በዚህ ፡ አገባብ ፡ ታስጠብቃለች ።

ዛሬ ፡ ሀገሪቱ ፡ ከዐምባ ፡ ገነን ፡ አገዛዝ ፡ ለመላቀቅ ፡ በትግል ፡ ውስጥ ፡ ትገኛለች ።



የ“ኢ.ሕ.አ.ዴ.ግ. - ብልጽግና ፡ ፓርቲ” ፡ ዐምባ ፡ ገነን ፡ አገዛዝ ፡ ቦታውን ፡ ለሽግግር ፡ መንግሥት ፡ በመልቀቅ ፡ ፈንታ ፡ - ራሱን ፡ በማሞኘት ፡ አለዚያም ፡ ከገርባ ፡ በሚደግፉት ፡ “ኅያላን” ፡ በመተማመን ፡ ወይም ፡ በነርሱ ፡ በመመራት - በሰባራ ፡ ድልድይ ፡ ላይ ፡ ራሱን ፡ ለማሸጋገር ፡ ይሞክራል ። መጨረሻውን ፡ እንሆ ፡ ገደል ፡ ሊገባ ፡ በቋፍ ፡ ይገኛል ። በዚህ ፡ ኹኔታ ፡ አንዳች ፡ የግዢ ፡ ውልን ፡ ለመዋዋል ፡ የሚፈቅድ ፡ ራሱን ፡ የሚያከብር ፡ አካል ፡ ይኖር ፡ አይመስለንም ። ክልክልን ፡ መተላለፍ ፡ የሚደፍሩ ፡ ወገኖች ፡ ቢኖሩ ፡ ግን ፡ በዚህ ፡ ግብራቸው ፡ እተሐድሱ ፡ ቅኝ ፡ ግዛታዊ ፡ የብዝበዛ ፡ ሥምረት ፡ ውስጥ ፡ ተባባሪዎች ፡ መኾናቸውን ፡ ያረጋግጣሉ ፤ በዚህም ፡ መሠረት ፡-

- በቋፍ ፡ የሚገኝ ፡ ዐምባ ፡ ገነን ፡ አገዛዝን ፡ የውጭ ፡ ኅይሎች ፡ ደግፈው ፡ ያቋቁሙታል ፤
- መልሱን ፡ ዐምባ ፡ ገነን ፡ አገዛዙ ፡ የሀገሪቱን ፡ ሀብት ፡ ለቅርምት ፡ ያቀርባል ፡ በዘበኝነትም ፡ ይጠብቃል ፤
- ተጠቃሚዎቹ ፡ የውጭ ፡ ኅይሎችም ፡ ያምባ ፡ ገነን ፡ አገዛዙን ፡ መሪዎች ፡ በክብርና ፡ በሽልማት ፡ ያቀማጥሏቸዋል ፡ አገዛዛዊ ፡ ደኅንነታቸውንም ፡ ያረጋግጡላቸዋል ።

ኾኖም ፡ በቀድሞ ፡ ዘመን ፡ ቅኝ ፡ ገዢነትን ፡ ድል ፡ ያደረገ ፡ የኢትዮጵያ ፡ ሕዝብ ፡ ዛሬ ፡ ነጻነቱ ፡ ሲገፈፍ ፡ ክብሩ ፡ ሲዋረድና ፡ ንብረቱ ፡ ሲዘረፍ ፡ ዐይኑ ፡ እያየ ፡ ለዘለቄታው ፡ ይቀበላል ፡ ብሎ ፡ ማመን ፡ ትልቅ ፡ ስሕተት ፡ ይኾናል ። የኢትዮጵያ ፡ ሕዝብ ፡ ይህን ፡ ተሐድሶ ፡ ቅኝ ፡ ግዛታዊ ፡ የዘረፉ ፡ ሥምረት ፡ መጋፈጡና ፡ መሻሻሉ ፡ አይቀርም ።

ሕጋዊ ፡ መንግሥት ፡ ተቋቁሞ ፡ የመንግሥትም ፡ የሕዝብም ፡ የንግድ ፡ ድርጅቶችም ፡ ተገቢዎችና ፡ ዘላቂዎች ፡ ጥቅሞች ፡ እኩል ፡ የሚረጋገጡበት ፡ ሕጋዊና ፡ አስተማማኝ ፡ ኹኔታ ፡ እስኪፈጠር ፡ ድረስ ፡ ሕግን ፡ በማክበር ፡ ሰላምንም ፡ በማስቀደም ፡ ኹሉም ፡ ወገኖች ፡ ይህን ፡ የለውጥ ፡ ወቅት ፡ ፍጻሜ ፡ በትዕግሥትና ፡ ራሱን ፡ በመቆጣጠር ፡ እንዲጠብቁ ፡ ኢ.ሀ.ሥ.አ. ፡ ዳግመኛ ፡ ያሳስባል ❖

የጊዜያዊ ፡ ፈጻሚ ፡ ምክር ፡ ጽሕፈት ፡ ቤት ፡
ኢ.ሀ.ሥ.አ. ።



www.slттunhzb.net

shl@ttomar.net

ዜመ_አ.-1_20120526_አንግሊዘኛ



የኢትዮጵያውያን ፡ ሀገራዊ ፡ ሥልጠናዎች ፡ ክንድነት ።
ETHIOPIANS' CITIZEN DEMOCRATIC UNION

PRESS RELEASE

(English translation of the Amharic original)

Neo-colonial compact?

The privatisation of public enterprises in Ethiopia must be postponed until the restoration of a legitimate government.

London, 5th February 2020.

The F.D.R.E.² régime's parliament, is in receipt of a bill, from the illegitimate "E.P.R.D.F. -Prosperity Party" led government, to partially or fully privatise State enterprises, and is expected to adopt the bill in the coming weeks, for it to start to be implemented by April 2020.

As much as an illegitimate régime has no right to sell or exchange public property, buyers have no guarantee that their acquisitions will be valid; that is why the **Ethiopians' Citizen Democratic Union (E.C.D.U.)** details the following points to warn both sides against carrying out their planned unlawful transactions.

1: The public enterprises earmarked for privatisation.

By abandoning suddenly in 2018 the guideline of "revolutionary democracy" it has been following for its economic policies since 1991, the illegitimate rule of the "E.P.R.D.F. -Prosperity Party" government announced instead that it will be opting for a seemingly "capitalistic" guideline. Accordingly, such public enterprises as **Ethiopian**

2 F.D.R.E: Federal Democratic Republic of Ethiopia.



Airlines and **Ethiotelecom** which have been built up by the resources of the Ethiopian People and have become internationally renowned for their present competitiveness and profitability, are now earmarked for privatisation.

Both *Ethiopian Airlines* and *Ethiotelecom* have published their six-monthly financial reports which were particularly rosy this time round. While it is common to get rid of loss making public enterprises, privatisation of profitable ones is rare. The decision may have justifications in terms of economic policy; however, in terms of legitimacy of political authority, the current situation of Ethiopia does not allow such a course of action to be taken.

2: The current political situation of Ethiopia.

Legitimacy of power in Ethiopia has been lost since 1975, and the country is, to this day, ruled by a succession of dictatorial régimes. Any organised body that succeeds in seizing illegitimately the instruments of power may have the possibility (not the authority) of implementing its aspirations; but it will ultimately be answerable before the law for all its ill-advised actions.

These successive illegitimate governments, including the current "*E.P.R.D.F. - Prosperity Party*" led government, have all committed numerous crimes against country and People. These include crimes against the very existence of the country, its territorial integrity, as well as against the life, the freedom, the security, the property and patrimony of the Ethiopian People, committed on a scale that has not yet been fully evaluated. As the companies that are about to be privatised stem from the Ethiopian People's rights, patrimonies and properties, their fate should only be decided by a legitimate government, once issues of compensation are addressed, and crimes of corruption dealt with after trial before a legitimate judicial authority. The present régime has itself acknowledged responsibility for the embezzlement of tens of billions of dollars' worth of public money by its own officials, on its watch, over the past 28 years.

The companies (be they national or foreign) or foreign States that decide to acquire unlawfully these patrimonies and properties of the Ethiopian People and State are running the risk of expropriation, as soon as a legitimate government is established in Ethiopia, and confirms the illicitness of the acquisitions, following the country's long-standing legal principle: "*a property returns to its rightful owner, even a thousand years later*".

Likewise, the régime's officials, and members of the House of Representatives who would participate in these unlawful transactions are not without knowing that they will be answerable before the law for embezzlement of State property.

That is why, the **E.C.D.U.** strongly advises both parties, for the good of the country and their own good, to refrain from going ahead with this danger prone and unlawful



transaction, by recognising that the task of privatisation should only be carried out by the legitimate government that will come out of a transitional government.

3. The permanent state of Ethiopia.

The present state of Ethiopia is not her permanent state. Ethiopia is an ancient polity. She has remained an independent country for millennia by making sure that her State is always standing on rightful foundations, and governed by a legitimate authority. Ethiopia will continue to ensure her existence in the same manner in future.

Currently, the country is in the midst of a struggle to rid itself of dictatorial rule. The régime, instead of giving way to a government of transition, is today engaged in transitioning itself over an already broken bridge – rather foolishly or encouraged to do so by external forces that are sponsoring it –. It has ended up now hanging by a thread over a precipice. Under these conditions, we do not believe that any self-respecting body would sign any acquisition deal. If, however, there are bodies willing to disregard the warnings and trespass, in so doing they will be confirming that they are party to a neo-colonial compact of spoliation in which :

- a régime on the verge of collapse is maintained in position with the support of foreign powers;
- in return, the régime must open up the country's resources to foreign investors, and assume the role of watchman over these resources;
- the benefiting foreign powers shower the strong men of the régime with awards and honours, while ensuring their stay in power.

However, to believe that the Ethiopian People who, in the past, have come out victorious over colonialism, will now allow for long the deprivation of their freedom, the defilement of their honour, and the despoiling of their country's resources, would be a miscalculation on a grand scale. Ultimately, the Ethiopian People will confront and nullify this neo-colonial compact of spoliation.

The **E.C.D.U.** once again advises all sides to have patience and exercise self-control by respecting legality and giving priority to peace, during this period of change leading to the formation of a legitimate government, as this will create the conditions for the respect of the rightful and permanent interests of the State, those of the People and those of the business community.

Secretariat of the Provisional Executive Council,

E.C.D.U.



www.slттunhzb.net

shl@ttomar.net

ዘመ_አ.-1_20120526_ፈረንሳይኛ



ዮሴፍ ገብረ ዳርጋ : ሀገራዊ : ሥልጠናዎች : ክንፎት ።
UNION CITOYENNE DÉMOCRATIQUE DES ÉTHIOPiens

COMMUNIQUÉ DE PRESSE

(traduction française de l'original en amharique)

Compact néo-colonial?

La privatisation des entreprises publiques en Éthiopie doit être différée jusqu'à la restauration d'un gouvernement légitime.

Londres, le 5 février 2020.

La chambre des députés du régime F.D.R.E. ³ a reçu un projet de loi de la part du gouvernement "E.P.R.D.F. - Parti de la Prospérité" illégitime, visant à partiellement ou entièrement privatiser les entreprises publiques; on s'attend à ce que la chambre l'adopte dans les semaines qui viennent, ouvrant la voie à sa mise en vigueur dès le mois d'avril 2020.

Autant le régime n'a aucun droit de vendre ou d'échanger des biens publiques, autant les acquéreurs n'ont aucune garantie que leurs acquisitions soient valides; c'est pourquoi l'Union Citoyenne Démocratique des Éthiopiens (U.C.D.E.) détaille les points suivants pour mettre en garde les deux parties contre toute poursuite des transactions illicites envisagées.

1: Les entreprises publiques destinées à être privatisées.

³ R.F.D.E: République Fédérale Démocratique de l'Éthiopie.



En abandonnant subitement en 2018 les directives de la "démocratie révolutionnaire" qu'il avait pourtant suivi pour ses politiques économiques depuis 1991, le régime dictatorial du gouvernement "E.P.R.D.F. - Parti de la Prospérité" a, à sa place, annoncé qu'il opérerait désormais pour une directive de nature plus "capitalistique". En conséquence, des sociétés publiques comme *Ethiopian Airlines* et *Ethiotelecom*, qui ont été édifiées par les ressources du Peuple éthiopien et ont méritées leurs renommés internationales pour leurs compétitivités et profitabilités actuelles, sont maintenant destinées par le régime à être privatisées.

Ethiopian Airlines et *Ethiotelecom* ont simultanément publié leurs rapports financiers semestriels qui cette fois sont particulièrement alléchants. S'il est courant de se débarrasser d'entreprises peu rentables, par contre il est rare que l'on privatise celles qui sont profitables. La décision pourrait avoir des justifications en terme de politique économique; cependant, en terme de légitimité de l'autorité politique, la situation présente de l'Éthiopie n'autorise pas une telle action.

2: La situation politique de l'Éthiopie à l'heure actuelle.

La légitimité du pouvoir a été manquante en Éthiopie depuis 1975, et le pays est, à ce jour, dirigé par une succession de régimes dictatoriaux. Tout corps organisé qui réussit à se saisir des instruments du pouvoir de manière illégitime, peut avoir la possibilité (et non l'autorité) de réaliser ses aspirations; mais le temps viendra où il devra avoir à rendre des comptes devant la loi pour ses actions mal avisées.

Les gouvernements illégitimes qui se sont succédés, y compris le présent gouvernement "E.P.R.D.F. - Parti de la Prospérité", ont tous commis de nombreux crimes contre le pays et le Peuple. Ces crimes contre l'existence même du pays, son intégrité territoriale, ainsi que contre la vie, la liberté, la sécurité, la propriété et le patrimoine du Peuple éthiopien, ont tous été commis à une échelle qui n'a pas encore été entièrement évaluée. Les entreprises publiques à être privatisées relèvent des droits, des patrimoines et des propriétés du Peuple éthiopien; leur sort ne devrait être décidé que par un gouvernement légitime, une fois que les questions de compensation auront été adressées, et les crimes de corruption jugés par une cour de justice légitime. Le présent régime a lui-même reconnu sa responsabilité pour les détournements de fonds publics s'élevant à plusieurs dizaines de milliards de dollars, par ses officiels et sous sa surveillance, durant les 28 dernières années.

Les compagnies (nationales ou étrangères) ou bien les États étrangers qui décident d'acquérir illicitement ces patrimoines et propriétés du Peuple et de l'État éthiopiens, courent potentiellement le risque d'expropriation, aussitôt qu'un gouvernement légitime est rétabli, et, en application du principe de droit éthiopien de longue date selon lequel "la propriété retourne à son ayant droit, même au bout de mille ans", confirme le caractère



illicite des acquisitions.

De même, les officiels du régime ainsi que les membres de la chambre des députés qui participeraient à ces transactions illicites ne sont pas sans savoir qu'ils auront aussi des comptes à rendre auprès de la justice pour dilapidation de biens publics.

C'est pourquoi, l'U.C.D.E. conseille fortement toutes les parties de s'abstenir de toute implication dans cette pernicieuse et illicite transaction, en reconnaissant que la tâche de privatisation revient au gouvernement légitime qui est susceptible de succéder à un gouvernement de transition.

3. L'état permanent de l'Éthiopie.

L'état présent de l'Éthiopie n'est pas son état permanent. L'Éthiopie est un système politique ancien. Elle est restée indépendante durant plusieurs millénaires en s'assurant que son État est toujours édifié sur des fondations vraies, et gouverné par une autorité légitime. L'Éthiopie continuera à assurer son existence de la même manière à l'avenir.

À l'heure actuelle, le pays est en plein dans une lutte visant à se débarrasser de la dictature. Le régime, lui, au lieu de laisser la place à un gouvernement de transition, s'active à assurer sa propre transition par-dessus un pont déjà brisé – plutôt imprudemment ou alors encouragé en cela par les forces étrangères qui le soutiennent –. Il a fini par se trouver aujourd'hui comme suspendu par un fil au dessus du précipice.

Dans ces conditions, nous ne croyons pas qu'une entité qui se respecte accepterait de signer un quelconque contrat d'acquisition.

Si, cependant il s'avère que des entités choisissent de passer outre les avertissements et passent à l'acte, ce faisant elles confirmeraient qu'elles sont parties prenante à un compact néo-colonial de spoliation, suivant lequel :

- un régime sur le point de s'effondrer serait maintenu en position avec le soutien de puissances étrangères;
- en échange, ce régime devrait mettre les ressources du pays à la disposition des investisseurs étrangers, et servir de gardien de ces ressources;
- les puissances étrangères bénéficiaires combleraient alors de louanges et autres distinctions les hommes forts du régime, tout en leur assurant longévité au pouvoir.

Il serait cependant faire preuve de méconnaissance totale de la situation que de croire que le Peuple éthiopien qui, par le passé, a vaincu le colonialisme, accepterait pour longtemps de voir sa liberté soustraite, son honneur profané, et les ressources de son pays ainsi spoliées. Le Peuple éthiopien finira par confronter et invalider ce compact néo-colonial de spoliation.



www.slттunhzb.net

shl@ttomar.net

Durant cette période de changement qui doit mener vers la formation d'un gouvernement légitime, l'**U.C.D.E.** conseille encore une fois toutes les parties concernées d'avoir patience, et de faire preuve de maîtrise de soi en respectant la légalité et en accordant la priorité à la paix, sachant que ceci offrirait les conditions pour le respect des intérêts légitimes et permanents de l'État, ceux du Peuple, et ceux des milieux d'affaires.

Secrétariat du Conseil Exécutif Provisoire,

U.C.D.E.